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22. november 2017  

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

1. Man anslår, at antallet af patienter, der får kræft hvert år er 170 patienter, hvorfor det 

ønskes oplyst, om der findes redegørelser for hvorfra disse patienter stammer? 

2. I de undersøgelser der er foretaget omkring forekomst af radon, har man fundet den 

største koncentration i Narsaq,  hvorfor jeg gerne vil have oplyst, hvorvidt der er 

dokumentation for, at der i Narsaq i forhold til resten af kysten er særligt mange der 

får kræft? 

3. Forefindes der evidens for, at den høje forekomst af radon i Narsaq er medvirkende til 

de høje kræftforekomster? 

4. Kræftramte patienter får takstmæssig hjælp fra arbejdsmarkedsydelser, og når disse 

ophører, så overgår man til sociale ydelser: -Hvor stort er mindste/højeste beløbet for 

sociale ydelser? 

5. Hvilke andre muligheder har kræftramte patienter for, at få økonomisk kompensation 

eller ydelser?  

6. Bliver der foretaget nogen form for registrering af hvor mange der i dag har fået 

oplyst, at deres kræftsygdom har spredt sig ud på resten af kroppen? 

 (Jens Immanuelsen, Siumut) 

 

Begrundelse: 

Den alvorlige sygdom – som kræft jo er – har ramt mange, samtidig med, at den påvirker daglig-

dagen voldsomt hos mange familier, ja, vi ser endda, at mange nu går i forbøn for de kræftramte og 

deres familier fo,r at skaffe bare en smule penge til hjælp, hvilket vi som samfund ikke bare kan se 

stiltiende på, og må gøre noget ved, hvorfor, at jeg leder efter information om hvad vi kan gøre ved 

dette problem. 

 

Det bliver mere og mere almindelig kendt, at selvom mange har rendt sygehusene på dørene fordi 

de har følt sig syge, så finder de først alt for sent ud af, at de har kræft, derfor er det vigtigt, at få de 

rigtige oplysninger op på bordet således, at vi kan foretage de nødvendige vurderinger udfra et 

seriøst og oplyst grundlag, men også fordi, at hvis sygdommen opdages i god tid, så er der større 

chance for, at at blive rask. 

  

Det er almindelig kendt indenfor forskningens verden, at muligheden for, at få kræft bliver større 

når der er radon til stede, og da det er nødvendigt, at vi begynder, at registerere sådanne ting, som vi 

bør være mere vågne overfor, så har jeg på denne baggrund stillet disse spørgsmål. 

 


